

学校编码: 10384

分类号 _____ 密级 _____

学号: 20520090153309

UDC _____

厦 门 大 学

博 士 学 位 论 文

多功能纳米复合物的设计、合成及在抗癌治疗与生物分离中的应用

Design and Synthesis of Multifunctional Nanocomposites for
Cancer Therapy and Bioseparation

方伟军

指导教师姓名: 郑南峰 教授

郑兰荪 教授

专业名称: 无机化学

论文提交日期: 2012 年 08 月

论文答辩日期: 2012 年 08 月

学位授予日期: 2012 年 09 月

答辩委员会主席: _____

评 阅 人: _____

2012 年 08 月



**Design and Synthesis of Multifunctional Nanocomposites for
Cancer Therapy and Bioseparation**

A Dissertation Submitted to the Graduate School in Partial Fulfillment of
the Requirements for the Degree of Doctor Philosophy

By

Weijun Fang

Supervised by

Prof. Nanfeng Zheng

Prof. Lansun Zheng

Department of Chemistry

Xiamen University

July, 2012

厦门大学学位论文原创性声明

本人提交的学位论文是本人在导师指导下,独立完成的研究成果。本人在论文写作中参考其他个人或集体已经发表的研究成果,均在文中以适当方式明确标明,并符合法律规范和《厦门大学研究生学术活动规范(试行)》。

另外,该学位论文为()课题(组)的研究成果,获得()课题(组)经费或实验室的资助,在()实验室完成。(请在以上括号内填写课题或课题组负责人或实验室名称,未有此项声明内容的,可以不作特别声明。)

声明人(签名):

年 月 日

厦门大学学位论文著作权使用声明

本人同意厦门大学根据《中华人民共和国学位条例暂行实施办法》等规定保留和使用此学位论文，并向主管部门或其指定机构送交学位论文（包括纸质版和电子版），允许学位论文进入厦门大学图书馆及其数据库被查阅、借阅。本人同意厦门大学将学位论文加入全国博士、硕士学位论文共建单位数据库进行检索，将学位论文的标题和摘要汇编出版，采用影印、缩印或者其它方式合理复制学位论文。

本学位论文属于：

1. 经厦门大学保密委员会审查核定的保密学位论文，
于 年 月 日解密，解密后适用上述授权。

2. 不保密，适用上述授权。

（请在以上相应括号内打“√”或填上相应内容。保密学位论文应是已经厦门大学保密委员会审定过的学位论文，未经厦门大学保密委员会审定的学位论文均为公开学位论文。此声明栏不填写的，默认为公开学位论文，均适用上述授权。）

声明人（签名）：

年 月 日

摘要.....	I
Abstract	III
第一章 绪论	1
1.1 纳米材料概述.....	1
1.1.1 纳米材料的定义.....	1
1.1.2 纳米材料的性质.....	1
1.1.3 纳米材料在生物学中的应用.....	2
1.2 光热转换纳米材料概述.....	7
1.2.1 抗癌治疗与纳米材料.....	7
1.2.2 光热疗纳米材料的种类.....	9
1.2.3 光热疗纳米复合材料.....	17
1.3 磁性纳米材料概述.....	19
1.3.1 磁性纳米颗粒的合成.....	19
1.3.2 磁性纳米颗粒的应用.....	21
1.4 本论文的研究内容及目标.....	24
参考文献.....	26
第二章 介孔硅包裹的 Pd@Ag 纳米颗粒的制备及应用	39
2.1 引言.....	39
2.2 实验部分.....	40
2.2.1 试剂及仪器.....	40
2.2.2 实验步骤.....	40
2.3 结果与讨论.....	43
2.3.1 Pd-Ag@MSNs 纳米颗粒的合成与表征	43
2.3.2 Pd-Ag@MSNs 纳米颗粒表面的修饰	45
2.3.3 Pd-Ag@MSNs 纳米颗粒的光谱性质与光热效应的研究	47
2.3.4 抗癌药物的负载与释放的研究.....	49
2.3.5 Pd-Ag@MSNs 纳米颗粒的抗癌治疗应用	51

2.4 本章小结.....	56
参考文献.....	56
第三章 Pd 片包裹的中空介孔硅纳米颗粒的制备及应用	61
3.1 引言.....	61
3.2 实验部分.....	62
3.2.1 试剂及仪器.....	62
3.2.2 实验步骤.....	63
3.3 结果与讨论.....	66
3.3.1 中空介孔硅球(<i>hm</i> -SiO ₂)的合成与表征	66
3.3.2 中空介孔硅球(<i>hm</i> -SiO ₂)表面的修饰	69
3.3.3 钯纳米片负载量的测定.....	71
3.3.4 <i>hm</i> -SiO ₂ -NH ₂ @Pd 的光谱性质与光热效应的研究.....	72
3.3.5 抗癌药物的负载与释放的研究.....	73
3.3.6 <i>hm</i> -SiO ₂ -NH ₂ @Pd 的抗癌治疗应用	76
3.4 本章小结.....	82
参考文献.....	82
第四章 钯片嵌入的磁性核/介孔硅壳纳米颗粒的制备	88
4.1 引言.....	88
4.2 实验部分.....	89
4.2.1 试剂及仪器.....	89
4.2.2 实验步骤.....	90
4.3 结果与讨论.....	91
4.3.1 多功能磁性纳米颗粒的合成与电镜表征.....	91
4.3.2 磁性纳米颗粒的 XRD 表征	92
4.3.3 多功能磁性纳米颗粒的光谱性质.....	93
4.4 本章小结.....	95
参考文献.....	95
第五章 核壳结构的磁性高分子复合纳米颗粒的制备及应用	99

5.1 引言.....	99
5.2 实验部分.....	100
5.2.1 试剂及仪器.....	100
5.2.2 实验步骤.....	100
5.3 结果与讨论.....	104
5.3.1 $\text{Fe}_3\text{O}_4@ \text{SiO}_2/\text{P}(\text{St}\text{-alt}\text{-MAn})$ 的合成与电镜表征	104
5.3.2 $\text{Fe}_3\text{O}_4@ \text{SiO}_2/\text{NTA}$ 的制备	106
5.3.3 磁性纳米颗粒的表征及分析.....	107
5.3.4 磁性纳米颗粒应用于蛋白的分离.....	111
5.4 本章小结.....	121
参考文献.....	121
第六章 研究总结与展望.....	126
6.1 研究总结.....	126
6.2 展望.....	127
在学期间发表的论文.....	129
致谢.....	130

Table of Contents

Abstract in Chinese	I
Abstract in English	III
Chapter 1 Introduction	1
1.1 Summary of nanomaterials	1
1.1.1 The definition of nanomaterials	1
1.1.2 Properties of nanomaterials.....	1
1.1.3 Nanomaterials for biomedical applications.....	2
1.2 Summary of photothermal nanomaterials	7
1.2.1 Anticancer therapy and nanomaterials	7
1.2.2 Classification of photothermal nanomaterials.....	9
1.2.3 Photothermal nanocomposites	17
1.3 Summary of magnetic nanomaterials	19
1.3.1 Synthesis of magnetic nanoparticles	19
1.3.2 Applications of magnetic nanoparticles	21
1.4 Research contents & research purpose	24
References	26
Chapter 2 Synthesis and applications of Pd nanosheets-coated hollow mesoporous silica nanoparticles	39
2.1 Introduction	39
2.2 Experimental section	40
2.2.1 Reagents and instruments.....	40
2.2.2 Experimental procedures.....	40
2.3 Results and discussion	43
2.3.1 Synthesis and characterization of Pd-Ag@MSNs nanoparticles	43
2.3.2 Surface modification of Pd-Ag@MSNs nanoparticles.....	45
2.3.3 Study on Pd-Ag@MSNs nanoparticles' spectral properties and photothermal effect	47

2.3.4 Study on anticancer drug loading and release.....	49
2.3.5 Pd-Ag@MSNs nanoparticles applications in cancer therapy	51
2.4 Summary	56
References	56
Chapter 3 Synthesis and applications of Pd nanosheets-coated hollow mesoporous silica nanoparticles	61
3.1 Introduction	61
3.2 Experimental section	62
3.2.1 Reagents and instruments.....	62
3.2.2 Experimental procedures.....	63
3.3 Results and discussion	66
3.3.1 Synthesis and characterization of <i>hm</i> -SiO ₂ nanoparticles.....	66
3.3.2 Surface modification of <i>hm</i> -SiO ₂ nanoparticles.....	69
3.3.3 Measurement of Pd nanosheets-loading content.....	71
3.3.4 Study on <i>hm</i> -SiO ₂ -NH ₂ @Pd nanoparticles' spectral properties and photothermal effect	72
3.3.5 Study on anticancer drug loading and release.....	73
3.3.6 <i>hm</i> -SiO ₂ -NH ₂ @Pd nanoparticles applications in cancer therapy	76
3.4 Summary	82
References	82
Chapter 4 Synthesis of Pd nanosheets-inserted in magnetic core/mesoporous silica shell nanoparticles	88
4.1 Introduction	88
4.2 Experimental section	89
4.2.1 Reagents and instruments.....	89
4.2.2 Experimental procedures.....	90
4.3 Results and discussion	91
4.3.1 Synthesis and characterization of multifunctional magnetic nanopartic-	

les	91
4.3.2 XRD characterization of magnetic nanoparticles	92
4.3.3 Spectral properties of the multifunctional magnetic nanoparticles.....	93
4.4 Summary	95
References	95
Chapter 5 Synthesis and applications of magnetic core-shell polymer nanoparticles	99
5.1 Introduction	99
5.2 Experimental section	100
5.2.1 Reagents and instruments.....	100
5.2.2 Experimental procedures.....	100
5.3 Results and discussion	104
5.3.1 Synthesis and TEM characterization of Fe ₃ O ₄ @SiO ₂ /P(St-alt-MAN) 104	
5.3.2 Synthesis of Fe ₃ O ₄ @SiO ₂ /NTA	106
5.3.3 Characterization and analysis of magnetic nanoparticles	107
5.3.4 Magnetic nanoparticles applications in protein separation	111
5.4 Summary	121
References	121
Chapter 6 Conclusion and outlook	126
6.1 Conclusion	126
6.2 Outlook	127
Publications	129
Acknowledgements	130

摘 要

近年来, 纳米材料的生物应用研究受到越来越广泛的关注, 纳米材料在疾病检测与诊断、治疗和生物分离等方面都展示出了独特的优越性与发展潜力。针对纳米材料的肿瘤治疗和生物分离应用, 本论文重点发展实现相关纳米材料多功能耦合的化学途径, 以优化其性能, 主要开展的工作包括: (1) 设计、合成钯纳米片/介孔二氧化硅纳米复合载药体系, 并应用于肿瘤细胞的近红外光热疗-化学联合治疗; (2) 高分子包裹的磁性纳米颗粒的合成研究及在蛋白质分离纯化中的应用。展开具体的研究内容与研究成果包括以下六个部分:

第一章: 从构建纳米材料的结构角度出发, 简要总结了多功能纳米复合材料在抗癌联合治疗和蛋白质的分离纯化领域中的应用进展状况, 并以此阐述了本论文的研究内容与意义。

第二章: 通过层层包裹的方法合成出了介孔二氧化硅包裹的 Pd@Ag 纳米载药体系, 研究了该载药体系在体外药物可控释放行为及对癌细胞(HepG2)进行联合治疗的效果。研究表明合成出的 Pd-Ag@MSNs 纳米颗粒尺寸均一、分散性好、比表面积高、介孔孔径大(10 nm 左右), 其药物负载量也高达 49% (w/w)。这些性质特点是一般合成介孔材料的方法很难实现的, 并且阿霉素(DOX)负载后的 Pd-Ag@MSNs 纳米颗粒比游离的 DOX 表现出了更好抗癌治疗效果。重要的是, 通过配位键负载的 DOX 可以在酸性环境与近红外光照射下实现可控释放, 从而使该纳米复合物可以对肝癌细胞同时进行药物化疗和光热治疗, 并体现出了优异的协同效应, 提高了抗癌治疗效率。

第三章: 设计并合成出了钯纳米片包裹的中空介孔二氧化硅新型的纳米载药体系($hm\text{-SiO}_2\text{-NH}_2\text{@Pd}$)。相对于具有一包一型的核壳结构 Pd-Ag@MSNs 纳米颗粒, 每个 $hm\text{-SiO}_2\text{-NH}_2\text{@Pd}$ 纳米颗粒外表面吸附的多个钯纳米片可以高效地把近红外光转化成热, 从而可以提高纳米载体的光热治疗效果。研究发现用 $hm\text{-SiO}_2\text{-NH}_2\text{/DOX@Pd}$ 纳米颗粒进行肿瘤细胞的近红外光热疗-化学联合治疗时, 其治疗效果比没有经过光照单独进行化疗和仅用光热治疗的效果之和还要好, 体现出了优异的协同效应。

第四章：为了在同一载药体系中同步实现诊断兼治疗的功能，制备了新型的 $\text{Mn}_{0.56}\text{Fe}_{2.44}\text{O}_4@m\text{SiO}_2/\text{Pd}$ 纳米载体。该纳米载体有望用于核磁共振成像(MRI)，而且能对癌症进行化疗和光热疗的联合治疗。

第五章：通过沉淀聚合的方法成功合成出了表面富含 Ni-NTA 分子的 $\text{Fe}_3\text{O}_4@\text{SiO}_2/\text{P}(\text{St-alt-MAA})/\text{Ni-NTA}$ 纳米颗粒。该磁性纳米复合物内核是由超顺磁性的多晶纳米颗粒所组成，从而使整个纳米颗粒具有很好的磁响应性及单分散性；而外壳是由含有很多反应位点的聚(苯乙烯-交替-马来酸酐)高分子所组成，可以用来连接大量的 Ni-NTA 分子。实验表明，所制备的两种磁性纳米对组氨酸标记的蛋白都具有很高的选择性和纯化效率，可以直接在细胞裂解液中分离提取目标蛋白。由于多价效应的存在， $\text{Fe}_3\text{O}_4@\text{SiO}_2/\text{P}(\text{St-alt-MAA})/\text{Ni-NTA}$ 纳米颗粒对组氨酸标记(His-tag)蛋白的纯化能力是 $\text{Fe}_3\text{O}_4@\text{SiO}_2/\text{Ni-NTA}$ 纳米颗粒的 4 倍，在低表达量的蛋白分离体系中具有更大的优势。

第六章：针对本论文所进行的研究工作进行了总结及后续的研究做了展望。

关键词：钡纳米片；近红外光；协同效应；磁性分离；组氨酸标记的蛋白

Abstract

Recently, the bioapplications of nanomaterials have attracted more and more attention. Especially in disease diagnosis, disease therapy and bioseparation, nanomaterials exhibit unique superiority and high development potential. Aiming at nanomaterials in the application of the area of anticancer therapy and purification of proteins, this thesis sheds light on developing coupling chemical methods to optimize the properties of multifunctional nanomaterials. The main research includes two works: (1) Design and synthesis of Pd nanosheets/mesoporous silica composites used for chemophotothermal treatment of cancer cells, (2) Design and synthesis of polymer-coated superparamagnetic nanoparticles used for purification of proteins. The detailed research work and major results are divided into six parts as follows:

Chapter 1. From the point of view of the construction of nanocomposites, we provide a brief review and summarize the research progress on the synthesis of multifunctional nanocomposites for cancer therapy and bioseparation. Also demonstrated that the main content and significance of the dissertation.

Chapter 2. Mesoporous silica-coated Pd@Ag nanoparticles are obtained by using layer-by-layer deposition method, and then we also study the drug-release kinetics from the drug carriers and the cell-killing efficacy by the DOX-loaded nanoparticles in vitro. Our experiments revealed that the Pd-Ag@MSNs nanocarriers with uniform particle size, large surface area, big pore diameter (~10 nm), high drug-loading capacity (49%), which properties are difficult to obtain by other common methods for synthesizing of mesoporous silica. Especially, the DOX-loaded core-shell nanoparticles exhibited higher cytotoxicity than free DOX at the same experimental condition. More importantly, DOX molecules are loaded in the mesopores shell through coordination bonds that are responsive to pH and heat. The release of DOX from our core-shell delivery vehicles into cancer cells can be therefore triggered by the pH drop and also NIR irradiation. It was found out that the combining

chemotherapy and photothermal therapy to the cancer cells demonstrated a synergistic effect, resulting in higher therapeutic efficiency.

Chapter 3. Based on the achievements and shortages of chapter 3, Pd nanosheets coated hollow mesoporous silica nanocarriers (*hm-SiO₂-NH₂@Pd*) were successfully designed and prepared. Compared to Pd-Ag@MSNs nanocarriers, each *hm-SiO₂-NH₂@Pd* particles' surface absorbed lots of Pd nanosheets which could efficiently convert NIR light into heat, resulting in improving the photothermal therapeutic efficiency. We found out that the cell-killing efficacy by DOX-loaded *hm-SiO₂-NH₂@Pd* nanoparticles under NIR irradiation was even higher than the sum of chemotherapy by DOX-loaded *hm-SiO₂-NH₂@Pd* nanoparticles and photothermal therapy by unloaded *hm-SiO₂-NH₂@Pd* nanoparticles, indicating that the synergistic effect appeared in our drug delivery system. Interestingly, we also found that more Pd nanosheets were taken up by the cancer cells when the Pd nanosheets were coated on the surface of hollow mesoporous nanoparticles. This is a good method of improving nanoparticles internalized into cancer cells, and gives some advice for related research areas.

Chapter 4. In this chapter, we have successfully synthesised a novel $Mn_{0.56}Fe_{2.44}O_4@mSiO_2/Pd$ nanocarriers for cancer diagnosis and treatment. This platform could simultaneously use for MR imaging and the combining chemotherapy and photothermal therapy to the cancer cells. The multifunctional nanocarriers possessing various functions including magnetic tumor-targeting, magnetic resonance imaging and chemo-thermal therapy have potential use in biomedicine.

Chapter 5 . Magnetic core-shell $Fe_3O_4@SiO_2@poly(styrene-alt-maleic\ anhydride)$ spheres enriched with Ni-NTA on their surface have been prepared by precipitation polymerization. The spheres have a core composed of superparamagnetic polycrystalline magnetite, endowing the spheres with excellent magnetic responsivity and dispersity. The shell composition of poly(styrene-alt-maleic anhydride) allows the incorporation of more Ni-NTA affinity sites onto the surface of the magnetic spheres. Our experiments revealed that the two types of magnetic particles could exhibit excellent performance in the direct separation of His-tagged

protein from cells lysates. In addition owing to the multivalency effect, the separation capacity of His-tagged proteins by the as-prepared $\text{Fe}_3\text{O}_4@\text{SiO}_2@\text{polymer}/\text{Ni-NTA}$ composites was four times as that by $\text{Fe}_3\text{O}_4@\text{SiO}_2/\text{Ni-NTA}$, making them particularly promising for the magnetic separation of low-concentration His-tagged proteins.

Chapter 6. we made some concludusins and gave a prospect on the topics discussed in this dissertation

Keywords: Pd nanosheets; NIR light; Synergistic effect; Magnetic separation; His-tagged proteins.

厦门大学博硕士学位论文摘要库

Degree papers are in the "[Xiamen University Electronic Theses and Dissertations Database](#)". Full texts are available in the following ways:

1. If your library is a CALIS member libraries, please log on <http://etd.calis.edu.cn/> and submit requests online, or consult the interlibrary loan department in your library.
2. For users of non-CALIS member libraries, please mail to etd@xmu.edu.cn for delivery details.

厦门大学博硕士论文摘要库